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Luptã strânsã: 2023
poate deveni cel mai
cald an din istoria
mãsurãtorilor

V
ânãtorii de recorduri pot fi
mulþumiþi. Trãiesc în mijlo-
cul unuia. Anul acesta este
pe cale sã devinã cel mai

cald înregistrat vreodatã, temperatu-
ra medie globalã consemnatã pânã
în prezent în 2023 fiind cu 0,52 gra-
de Celsius mai mare decât media, a
anunþat serviciul Copernicus Clima-
te Change Service al Uniunii Euro-
pene, relateazã Reuters. Temperatu-
ra globalã pentru perioada ianua-
rie-septembrie este, de asemenea, cu
1,4 grade Celsius mai mare decât
media preindustrialã (din anii
1850-1900), a adãugat institutul, în
condiþiile în care schimbãrile clima-
tice împing temperaturile globale
spre noi recorduri, iar modelele me-
teorologice pe termen scurt determi-
nã, de asemenea, miºcãrile de tem-
peraturã.

Luna trecutã a fost cea mai caldã
lunã septembrie înregistratã la nivel
global, cu 0,93C grade Celsius peste
temperatura medie pentru aceeaºi
lunã în perioada 1991-2020, iar tem-
peratura globalã a lunii a fost ceamai
atipicã lunã caldã din orice an din se-
tul de date ERA5, care dateazã din
1940. Oamenii de ºtiinþã au declarat
cã schimbãrile climatice, combinate
cu apariþia în acest an a modelului
meteorologic El Nino, care încãl-
zeºte apele de suprafaþã din estul ºi
centrul Oceanului Pacific, au ali-
mentat recentele temperaturi record.
Temperaturile fãrã precedent pentru
aceastã perioadã a anului observate
în septembrie - dupã o varã record -
au doborât recordurile cu o valoare
extraordinarã.

O.D.
(continuare în pagina 3)

Adrian Tãnase, BVB:
”Sperãm ca pieþele de
derivate sã fie
funcþionale în prima
parte a anului viitor”
l ”Avem a treia cea mai mare bursã din regiune, însã
nu este ºi a treia cea mai lichidã”, a afirmat directorul
BVBl Consiliul bursei i-a prelungit recent, cu un an,
mandatul lui Adrian Tãnase de director al BVB

P
roiectul Contrapãrþii Centrale,
care va permite lansarea instru-
mentelor financiare derivate în
piaþa noastrã de capital, se aflã

într-o fazã foarte înaintatã în ceea ce
priveºte autorizarea ºi implementarea,
a spus miercuri Adrian Tãnase, direc-
torul general al Bursei de Valori Bucu-
reºti (BVB) ºi preºedintele CCP.RO,
cu ocazia unei conferinþe.

Conform directorului BVB, piaþa
noastrã de capital are cel mai ridicat
potenþial de dezvoltare din regiune,
iar odatã cu listarea Hidroelectrica
am devenit a treia cea mai mare bur-
sã din regiune. Însã, suferim la lichi-
ditate, aspect ce poate fi îmbunãtãþit
prin existenþa produselor derivate,
noul termen înainatat de preºedintele
CCP.RO pentru lansarea unor asfel
de instrumente financiare fiind

prima parte a anului viitor.
Adrian Tãnase a afirmat: �Lista-

rea Hidroelectrica a reprezentat, din
punctul meu de vedere, un semnal
puternic din partea autoritãþilor de
susþinere a dezvoltãrii noastre ca so-
cietate ºi de susþinere a dezvoltãrii
pieþei de capital. Un semnal care,
pentru o bursã de dimensiunea noa-
strã, este crucial. La acest nivel de
mãrime avem nevoie de concursul
autoritãþilor, prin astfel de decizii.
Iar decizia de listare a Hidroelectri-
ca, pentru cã într-un final a fost deci-
zia Ministerului Enegiei, cu toate cã
Fondul Proprietatea a vândut, era cea
mai importantã decizie care s-ar fi
putut lua în momentul de faþã.

ANDREI IACOMI
(continuare în pagina 9)

MAKE: "Libertatea
presei, un pui rebegit de
frig, a cãrui cloºcã a fost
fãcutã supã cu zdrenþe"

L
ibertatea presei a revenit pe
agenda publicã dupã ce re-
dactorul ºef al singurului
ziar de sport tipãrit din þara
noastrã, Gazeta Sporturi-
lor, a fost concediat de cã-
tre patronat, Ringier

Sports Media Group. În discu-
þie au fost puse neînþelegeri
din bucãtãria internã, presiu-
nile, influenþa caselor de pa-
riuri, rolul publicitãþii, linia
editorialã ºi demarcaþiile ei.
Nu a fost uitat nici publicul,
unul care, trebuie sã recu-
noaºtem, cu riscul de a deranja, cã
într-o consistentã mãsurã s-a
obiºnuit sã obþinã informaþia gratis ºi
adesea sã îl înjure, gratuit, pe cel care
i-o livreazã, fãrã discriminare între
buni ºi rãi.

Pe aceastã temã am decis sã abor-
dez ºi pe cineva din zona proprietari-
lor de presã. Am apelat la cea mai
apropiatã sursã cu autoritate în do-
meniu, directorul Ziarului BURSA.
Cum cititorii ºtiu cã acesta scrie în
ziarul pe care îl conduce de câteva
zeci de ani, apare întrebarea, de ce nu
s-a �exprimat� singur. Sigur cã o pu-

tea face, dar m-am gândit cã ar vorbi
jurnalistul din domnia sa, aºa cã eu
amcerut o pãrere patronului. Trebuie
sã fac ºi câteva precizãri, ca demer-
sul sã nu fie târât pe strada slugãrni-
ciei. Am avantajul, poate fi confir-

mat, cã în ciuda colaborãrii
destul de lungi, mi-am permis
luxul sã nu-l laud direct sau
indirect pe director, nici mã-
car atunci când merita, dar, ca
sã mergem pe linia adevãru-
lui, nici nu ne-am scos ochii
atunci când l-am/m-a enervat.
În urmã cu mai bine de 13 ani,

într-o zi de iulie m-am angajat la
Bursa ºi pe la prânz am demisionat.
Am avut o discuþie cu directorul, în
care i-am explicat cã haina de anga-
jat mã cam strânge ºi a fost de acord
sã o dezbrac, dar sã continuãm cola-
borarea dupã cum îmi doresc eu în
acel moment. Dupã câþiva ani am
îmbrãcat haina, era mai pe mãsura
mea. Mai trebuie spus cã în anii de
colaborare mi-a propus mai multe
funcþii de conducere în cadrul trustu-
lui de presã, pe care le-am refuzat din
dorinþa de a rãmâne redactor simplu
pânã la finalul colaborãrii noastre

(mã gândesc la ieºirea mea la pensie,
nu la un final natural). Da, ºtiu, am
furat startul ºi am zugrãvit un mic ta-
blou legat de libertate ºi câtã suntem
dispuºi sã ne luãm fiecare. Acestea
fiind zise, i-am solicitat Preºedinte-
lui Director General al grupului de
presã BURSA, Make, un rãspuns la
întrebarea �Cum se vede dezbaterea
pe tema libertatea de exprimare -
Gazeta Sporturilor - Ringier, cu toate
argumentele ºi exagerãrile aferente,
din biroul unui patron de presã, cu o
vechime de 33 de ani?�

Iatã rãspunsul: �Problema colegi-
lor noºtri este ceva mai complicatã
decât pare, pentru cã sunã ca un ecou
al corupþiei din piaþa de capital, aºa
cum recent a acuzat bulgarul Assen
Christov, [n.n. - Preºedintele Euro-
hold, grupul din care fãcea parte so-
cietatea de asigurãri Euroins], iar
ecoul meritã expus cu sursã ºi
reverberaþii:

- În interviul din BURSApublicat
la 26 septembrie, Christov susþine cã
Euroins a fost scos din piaþa române-
ascã prin manevrele ASF [n.n. - Au-
toritatea de Supraveghere Financia-
rã], citez: «Vorbimde încercarea de a

ne fura afacerea. Spun asta pentru cã,
acum câteva zile, în România a fost
licenþiatã o nouã companie de asigu-
rãri (n.r. Eazy Asigurãri). Este foarte
ciudat cã ASF a fãcut asta într-un
timp foarte scurt. Am încercat sã aflu
mai multe despre aceastã companie,
i-am cãutat site-ul web. Nimic. Cred
cã este un caz foarte interesant de
investigaþie pentru jurnaliºti».

În BURSA din 3 octombrie, am
publicat articolul «Manevrele ASF
stârnesc interes în Parlamentul Euro-
pean», unde autorul a citat publicaþia
«The European Conservative», re-
latând cã un europarlamentar ger-
man cere o anchetã asupra pieþei no-
astre a asigurãrilor ca urmare a arti-
colului intitulat «Exclusiv: Fratele
lui Von der Leyen, un gigant de pa-
riuri din Statele Unite ºi scandalul
asigurãrilor din România», care ara-
tã cã ASF a acordat licenþa pentru
vânzarea asigurãrilor auto în þara no-
astrã unei companii administrate de
fratele Preºedintelui Comisiei
Europene, la scurt timp dupã ce
retrãsese licenþa de funcþionare a
companiei Euroins România.

(continuare în pagina 8)

EY: Încasãrile din
IPO-uri au scãzut cu
32%, la nivel mondial
l În primele nouã luni din 2023, volumul IPO-urilor
s-a redus cu 5%, în ritm anual

L
a nivel global au fost înregi-
strate 968 de IPO-uri în pri-
mele trei trimestre ale anului
2023, cu un capital mobilizat

de 101,2 miliarde de dolari, în scã-
dere cu 5%, respectiv 32% în ritm
anual, conform unui raport publicat
de EY. În ciuda acestui fapt, impul-
sul pieþei se consolideazã, în trime-
strul al treilea fiind înregistratã o
îmbunãtãþire notabilã a performan-
þei preþurilor acþiunilor dupã IPO,
comparativ cu trimestrele anterioa-
re, noteazã sursa citatã.

Conform studiului EY Global
IPO Trends, dupã trei trimestre din
2023, piaþa globalã a IPO-urilor a
cunoscut o dinamicã schimbãtoare,
caracterizatã de îmbunãtãþirea sen-

timentului de încredere în piaþã în
principalele þãri occidentale, de per-
spectiva unor IPO-uri de top în
SUA, de pieþele emergente solide ºi
de o încetinire a activitãþii IPO din
China.

În ultimul deceniu, atât numãrul
de IPO-uri, cât ºi încasãrile de pe pie-
þele emergente au crescut cu peste
30%, în principal datoritã expansiu-
nii economice mai rapide compara-
tiv cu þãrile dezvoltate. Pânã în acest
moment al anului 2023, pieþele
emergente au reprezentat 77% din
cota globalã ca numãr ºi 75% ca va-
loare, noteazã EY.

A.V.
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